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   تحقق حداکثری احکام سال اول برنامه چهارم
مجید باقری، معاون برنامه ریزی، توسعه نیروی انسانی و امور شــورا شهرداری تهران درباره 
وضعیت برنامه چهارم شهر تهران به خبرنگار همشهری می گوید: »اگر بخواهم درباره برنامه 
چهارم بگویم، این برنامه با زحمات و اهتمام بسیار هوشمندانه اعضای شورای شهر و مدیران 
شهرداری طراحی و نهایی شده اســت. برای نخستین بار به صورت 4 ساله طراحی شده که در 
سنوات گذشته 5 ساله بوده است. در زمانی که برنامه را تصویب می کردیم در سال اول برنامه قرار 
داشتیم و احکام و ماده هایی در برنامه وجود داشت که شهرداری باید با جدیت دنبال می کرد. 
برهمین اساس احکامی که مرتبط با سال اول بود تحقق حداکثری داشت و تلاش ما این است 

که با تشکیل دبیرخانه برای تحقق احکام سال دوم نیز موفق تر عمل کنیم.«

   پروژه های پایتخت در مسیر پیشرفت
پروژه ها اعم از عمرانی، خدماتی، ترافیکی و ... در راستای نیاز شهر و شهروندان اجرایی می شوند که مدیریت شهری 
از طریق عملیاتی کردن آنها می تواند ظرفیت های جدیدی ایجاد کند یا خدمت رســانی به شهروندان را توسعه 
دهد. از این رو پروژه ها در قالب های مشخصی اولویت بندی می شوند تا رصد و پایش آنها به  طور مستمر و منظم 
صورت گیرد. به  گفته مجید باقری، شهرداری تهران قبل از هر اقدامی پیگیر پروژه های مستمر است؛ پروژه هایی 
که فعالیت های ذاتی مدیریت شهری اعم از روکش آسفالت، خط کشی معابر، بهسازی نهرها، نظافت شهر و ... را 
شامل می شوند. تمامی مناطق، معاونت ها، سازمان ها، شرکت ها و به طور کلی مجموعه شهرداری تهران پروژه های 
مستمر را در دستور کار دارند که طی سال انجام می شوند. ظرفیت های جدید در مناطق و محلات هم از طریق 
پروژه های غیرمستمر ایجاد می شوند. آنطور که معاون برنامه ریزی شهردار تهران عنوان کرده: »این پروژه ها اغلب 
از نوع ساخت و توسعه هستند و سبب ایجاد ظرفیت جدید برای خدمت رسانی می شوند و باید دارای عنوان و مکان 
مشخص باشند؛ به طور مثال می توان به احداث مجموعه های فرهنگی- ورزشی، احداث ایستگاه های مترو و احداث 
بزرگراه ها و ... اشاره کرد.« پروژه های توسعه محلی، پروژه های کوچک مقیاسی هستند که مدیریت شهری از طریق 
این پروژه ها در حوزه آسفالت، نهر و جدول، بازپیرایی، رنگ آمیزی، کاشت گل و گیاه و... محلات را بهسازی می کند.

   پایش فرایند پیشرفت پروژه ها در سامانه
فرایند نظارت و کنترل بر پیشرفت پروژه ها مطابق با اعتبار مصوب توسط کارشناسان دفتر پایش برنامه، کنترل پروژه 
و ارزیابی عملکرد در سامانه مدیریت و کنترل پروژه انجام می پذیرد. مجید باقری با بیان این مطلب تأکید کرد که 
بازدید میدانی و مستمر هم از پروژه ها صورت می گیرد و اطلاعات در سامانه به روزرسانی می شود. براساس آخرین 

اطلاعات )تهیه این گزارش( مناطق 8، 11، 13 و 21 به لحاظ پیشرفت فیزیکی در میان مناطق پیشتاز هستند.
   برنامه ریزی برای اجرای فاز دوم »من شهردارم«

شهرداری تهران در این دوره برای تحقق رویکرد مردمی سازی  مدیریت شهری، پویش »من 
شهردارم« را اجرایی کرد تا زمینه برای مشارکت شهروندان در انتخاب و اولویت بندی پروژه های 
محلات فراهم شــود. با همین رویکرد از 2337پروژه تملک دارایی ســرمایه ای شــهرداری 
تهران، 1255پروژه در قالب طرح »من شهردارم« توسط شهروندان مناطق 22گانه تعیین و 
اجرای آنها توسط مناطق آغاز شده است تا شهروندان شاهد پویایی شهر باشند. مجید باقری، 
معاون برنامه ریزی شهردار تهران در جریان تشــریح آخرین وضعیت پروژه ها و تامین 
اعتبارات عنوان کرد که پروژه های من شــهردارم تا زمان تهیه این گزارش، پیشرفت 
فیزیکی 28درصدی داشته اند که براســاس زمانبندی های انجام شده این پیشرفت 
خوبی است. او می گوید: » تجربه »من شهردارم« به عنوان یکی از اقدامات راهبردی 
برای تحقق مردمی سازی  اداره شــهر بود که در فاز اول دنبال شــد. شهروندان و 
کارکنان شــهرداری نیز بر آن اهتمام داشــتند، چرا کــه در بازه زمانی 
محدودی که مشخص کردیم میزان مشارکت خوبی را دریافت کردیم. 
بیش از 350هزار نفر در 14روز ثبت نظر و حضور را در سامانه داشتند 
که 450هزار نظر ارائه شــد و 5میلیون رکورد بــرای ثبت مولفه های 
پیشنهادی داشتیم که همه این موارد باعث شد شهرداری تهران تجربه 
خوبی برای فاز2 »من شهردارم« داشته باشد. در فاز دوم در 2 گام پیش 
می رویم، در گام اول فراخوان می دهیم تا افرادی که پیشنهاد پروژه 
دارند اقدام کنند که البته نخبگان بیشتر مشارکت خواهند کرد و ما 
امکان سنجی تحقق پروژه را دنبال می کنیم و در گام دوم از شهروندان 
می خواهیم اولویت های خود را در اجرای پروژه ها مطرح کنند؛ در این 
دوره زیرساخت های خود را قوی تر خواهیم کرد و تلاش می کنیم تا 

مشارکت یک میلیونی شهروندان را داشته باشیم.«
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 بهسازی روکش آسفالت
معابر بزرگراهی شهر تهران

سازمان مهندسی و عمران شهر تهران همچون سنوات گذشته 
و در راســتای انجام وظایف و اهداف خود نســبت به ساخت، 
تکمیل و بهسازی شــبکه معابر بزرگراهی شهر تهران در حال 
خدمت رسانی اســت که به طور کلی می توان این خدمات را به 
3 گروه اصلی ساخت و تکمیل شــبکه و تقاطعات بزرگراهی، 
بهســازی عمقی و اساســی بزرگراه ها و بهســازی ســطحی 
بزرگراه ها تقسیم کرد.  درخصوص ســاخت و تکمیل شبکه و 
تقاطعات بزرگراهی و همچنین بر اســاس نیازها و اولویت های 
شناسایی شده توسط معاونت فنی و عمرانی شهرداری تهران این 
سازمان نسبت به ساخت و یا تکمیل دسترسی های تقاطعات و 
شبکه بزرگراهی براساس نقشــه ها و مدارک مصوب سازمان 

مشاور فنی و مهندسی شهر تهران اقدام می کند.
روسازی های اجرا شده در این بخش متناسب با شرایط توپوگرافی 
منطقه، وضعیت بستر موجود و شرایط ترافیکی به روش هایی 
چون تثبیت بســتر، RCC و یا اجرای لایه های دانه ای اساس و 
زیراساس و سپس اجرای رویه های آسفالتی انجام می گیرد که 
این امر مطابق با نقشه های طراحی شده و مصوب و با طول عمر 
بهره برداری 20سال اجرا می شود. درخصوص بهسازی عمقی و 
اساسی بزرگراه ها و در شــرایطی که امکان انسداد چندین روزه 
)حداقل 10روز( کل و یا بخشی از محور وجود داشته باشد و نتایج 
مطالعات انجام شده حاکی از وجود ضعف در لایه های زیرین باشد 
از این روش استفاده می شود.  راهکارهای موجود در این حالت 
شامل تثبیت بستر، FDR )بهسازی عمقی(، RCC )بتن غلتکی( 
و سپس اجرای لایه های آسفالتی است. طول عمر پیش بینی شده 
در این حالت بین 10تا 20سال پیش بینی شده است. درخصوص 
بهسازی سطحی بزرگراه ها و براساس نتایج سامانه PMS، این 
سازمان نسبت به بهسازی سطحی که عمدتا شامل درزگیری 
و لکه گیری سطح رویه است، اقدام می کند. این روش به  منظور 
افزایش سطح خدمات رســانی و کاهش تصادفات احتمالی در 
معابری که امکان انسداد طولانی مدت را ندارد پیشنهاد می شود. 
طول عمر پیش بینی شده در این حالت با توجه به اینکه بهسازی 
صرفا در لایه های بالایی انجام می گیرد کمتر از سایر روش های 

اشاره شده است.
* سرپرست سازمان مهندسی و عمران شهر تهران

پروژه های پایتخت در مسیر پیشرفت
معاون برنامه ریزی شهردار تهران در گفت وگو با همشهری آخرین وضعیت پروژه ها را تشریح کرد

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

فرناز محمدزاده
روزنامه نگار

مریم قاسمیهمشهری یار
روزنامه نگار

مهدی اسماعیل پورمترو
روزنامه نگار
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افتتاح بخش های جدید درمانی در تهران 

امیر حاجی نورمحمدی، مدیرعامل شــرکت شهر ســالم: بخش های درمانی درمانگاه های شرکت شهر 
ســالم در قالب بســته های مختلف در شــصت  و هشــتمین رویــداد امید و افتخــار شــهرداری تهران که 

امروزشنبه ۴ شهریور برگزار می شود، افتتاح خواهند شد.

آسفالت ریزی ۴۰هزار تنی در سطح منطقه ۴
علی اصغر کمالی زاده، شهردار منطقه ۴: سال گذشته ۴۰هزار تن آسفالت ریزی انجام شد و امسال نیز تا امروز 
۴۰هزار تن آسفالت ریزی دیگر نیز انجام شــده اســت. در این اقدام و در اصلی ترین معابر، بخشی از بزرگراه 

شهید باقری، خیابان های استخر و فرجام، دماوند، رجایی و ... آسفالت مکانیزه شدند.

فراهم شدن مخازن پسماند در مرز خسروی
مسعود نصرتی، شهردار منطقه ۲۲: در مرز خسروی تنها در یک مرحله ۷۵مخزن پسماند در قالب ۲۵مخزن 
فلزی و ۵۰مخزن از جنس پلاســتیکی فراهم شــده و این مخازن در معابر مســیر تردد زائران نصب شده اند؛ 

همچنین خودروی جمع آوری پسماند  تر مکانیزه نیز در این منطقه مرزی مستقر است.

ارائه مشاوره به مشاغل خانگی با سامانه ۱۳۷
احمد احمدی صدر، مدیرعامل ســازمان خدمات و مشــارکت های اجتماعی شــهرداری تهران: فردی که 
دارای مشاغل خانگی است و نیاز به مشاوره و آموزش دارد می تواند از طریق سامانه ۱۳۷ مشاوره تلفنی 

و حضوری دریافت کند.

گزارش کار امروزمهدی صداقتی*یادداشت

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشهری در پی مطالبه گری از شهرداری های مناطق است 
تا مشــخص شــود هر منطقــه در هــر روز چــه اقدامــی انجام 

داده است.

منطقه 

هماهنگی برای اجرای طرح بازپیرایی کاشــت گل و گیاه در بزرگراه ۱
شــهید صــدر، حدفاصــل خیابــان دســتواره تــا بزرگــراه مــدرس را 
انجــام دادم. طبق این طــرح، ۳ هــزار مترمربع فضای ســبز بزرگراه 
شهید صدر به  منظور ارتقای سطح کیفی فضای سبز و زیباتر شدن 

نمای بصری شهر با اجرای طرحی ویژه و جهادی، بازپیرایی شد.

سیدمهدی صباغ

منطقه 

هماهنگی های لازم برای مراسم اجتماع اربعینی ها را انجام دادم. 9
بنا شد در طول برگزاری این مراســم با همکاری پلیس راهور برخی 

مسیر های رفت وآمد در اطراف میدان آزادی محدود شود.

محمدرحیم مرتضوی

منطقه 

هماهنگــی بــرای اعــزام گــروه دوم نیروهــای مدیریــت شــهری 5
منطقــه۵ متشــکل از ۱۲۰ نفــر از برخــی مدیــران، کارمنــدان و 
کارگران برای خدمت رســانی بــه زائــران اربعین حســینی به مرز 

مهران را انجام دادم.

احسان شریفی

منطقه 

پیکر پاک یکی از شــهدای گمنام 8 ســال دفاع  مقــدس در منطقه ۱2
تشــییع شــد و هماهنگی های لازم بــرای این مهــم را انجــام دادم و 
مسئولان لشگری و کشــوری در تدفین پیکر این شــهید گمنام در 

محله بهارستان حضور داشتند.

وحید رضا انارکی محمدی

منطقه 

بلوار مدائن و خیابان طالقانی ۲ معبر از مجموع معابر قدیمی منطقه ۱8
هستند که وعده بهسازی پیاده راه و اصلاح انهار آن را به شهروندان 
داده بودم کــه در بازدید میدانــی روند اجرای ایــن عملیات عمرانی 

به طول ۳کیلومتر را مورد بررسی قرار دادم.

محمد جواد خسروی

منطقه 

در ادامه بازدیــد از مرز چذابــه، در جریان روند آماده ســازی  مراحل ۳
پایانی ساخت تونل سایه بان ۵ هزارمترمربعی در نقطه صفر مرزی 
که یکی از ارزنده ترین اقدامات شهرداری تهران برای زائران عبوری 
در ایــن نقطه اســت، قــرار گرفتم و نســبت به ســرعت بخشــیدن و 

اتمام آن تأکید کردم.

حمید جوانی

منطقه 

نشســت مشــترکی با حضور مشــاور شــهردار تهران و مدیران امور ۱۱
مســاجد در رابطــه بــا مســجد حضــرت ولیعصر)عــج( داشــتم. در 
ایــن جلســه موضوعاتی همچــون نحــوه بهره بــرداری از ســاختمان 
مســجد و راه انــدازی مرکــز تخصصی زنــان در ایــن مجموعــه مورد 

بررسی قرار گرفت.

سید محمد موسوی

منطقه 

در دومین نشست شهر دوســتدار کودک شــرکت کردم و نازی آباد ۱6
به عنــوان محلــه نمونــه در ایــن طــرح انتخــاب شــد و در راســتای 
مناسب ســازی  ایــن محلــه بــرای کــودکان برنامه ریزی هــای لازم را 

انجام دادیم.

محمدامین سالاری پور

منطقه 

طــی جلســه ای بــا مدیــران شــهری منطقــه، آخریــن اقدامــات ۷
انجام شــده جهت برگزاری مراســم »اجتمــاع اربعینی هــا« مورد 
بررســی قرار گرفت و بــر تلاش مضاعف بــرای برگزاری با شــکوه 

این مراسم تأکید کردم.

نصرالله آبادیان

منطقه 

خدمــت بــه زائــران امــام حســین)ع( جایــگاه ارزشــمندی دارد و ۱۴
در همیــن راســتا نخســتین کاروان اربعیــن خدام الحســین)ع( 

دارالمومنین تهران را به سمت مرز مهران بدرقه کردم.

امیر یزدی

منطقه 

بعد از نماز جمعه در میز خدمت واقع در مصلای حرم عبدالعظیم 2۰
شرکت کردم.

رضا شنگی

منطقه 

روز گذشته، بازدید صبحگاهی از محدوده ناحیه 8 منطقه داشتم 2
که با هدف بررســی مســائل ترافیکــی و حمل ونقل عمومــی در این 

محدوده بود.

مهدی صالحی

منطقه 

پنجشنبه هماهنگی برای اعزام نخستین کاروان خادمین حسینی ۱۰
ستاد مردمی اربعین منطقه ۱۰ را انجام دادم و ۲ محموله با بیش از 
۴۰ تن از هدایای مردمی و ملزومات خدمات شهری را از طریق مرز 

مهران تحویل موکب امام هادی)ع( دادیم.

مهدی اخ الصنایع

منطقه 

با دکتــر حســین قناعتــی، رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی ایــران به 6
مناســبت روز پزشــک دیــدار و همچنیــن در مراســم بدرقــه اعــزام 

کارکنان خدمات شهری منطقه به شهر کربلا شرکت کردم.

مرتضی روحانی

منطقه 

با حضور در کربلای معلی بر روند آماده سازی  موکب ابن الحسین)ع(۱۳
در عمود ۹۰۹ نظارت شــد و در جریان آخرین اقدامات انجام شــده 
در این خصوص و بخش واگذار شده به شهرداری منطقه ۱۳ برای 

خدمت رسانی در طریق الحسین)ع( قرار گرفتم.

هادی علی احمدی

منطقه 

نهمین جلسه شــورای معماری و شهرســازی منطقه برگزار شد و با ۱9
حضور در این جلسه درخواست های ۴۷نفر از شهروندان در حوزه 

شهرسازی را بررسی کردم.

تورج فرهادی

منطقه 

روز پنجشــنبه، در جلســه کمیته فنی نظارت بر عملکــرد منطقه ۴ ۴
حضــور داشــتم و از نزدیــک روند اجــرای پروژه هــا را بررســی کرده و 

راهکارهای مناسب را ارائه دادم.

علی اصغر کمالی زاده

منطقه 

روز پنجشــنبه، دیداری با مادر شهید اسماعیل قاســم زاده داشتم ۱۷
که با حضور در منزل خانواده شهید از مادر این شهید دفاع  مقدس 

دلجویی کرده و به رسم یادبود، لوحی به ایشان تقدیم کردم.

رضا سیفی

منطقه 

روز پنجشــنبه، دیدار مردمــی ای با شــهروندان ناحیــه ۳منطقه در 8
مســجد محله لشــگر داشــتم. گزارشــی از اقدامات انجام شده در 

ناحیه ۳ بیان شد.

فاطمه تنهایی

منطقه 

در نشســت تعاملــی بررســی پروژه هــای منطقــه و مبحــث بودجه، ۱5
اعتبارات، چالش ها و موانع اجرایی شرکت کردم. برای تحقق شعار 
کاهش فاصله مناطق جنوبی با شــمال تهران، نیاز به همت زیاد و 

در تخصیص اعتبار به این منطقه نگاهی ویژه داریم.

محمد شیری

منطقه 

بازدیدی از روند تکمیل و توسعه درمانگاه ویلاشهر با هدف تکریم 2۱
بیماران و ارتقای مســتمر رضایتمندی بیماران و کارکنان شهرداری 

داشتم. این مجموعه در سال جاری به بهره برداری می رسد.

رضا پوریافر

منطقه 

در گفت وگویی که پنجشنبه با خبرگزاری صداوسیما داشتم، اعلام 22
کردم که ایمن ســازی  معابر منطقــه را در اولویت کارهــای ترافیکی 
قــرار خواهــم داد. در همین راســتا معابر اصلــی محله ســرو آزاد در 

دستورکار ایمن سازی  قرار گرفت.

مسعود نصرتی

»تهران باید برقی شــود«؛ تصمیمــی که در 
این دوره مدیریت شهری، شــهردار تهران بر 
آن تأکید دارد و در راســتای تحقق این مهم، 
جلسات مشــترک و متعددی با وزارت صمت 
داشته است. برقی سازی تمامی ناوگان، اعم از 
اتوبوس، تاکســی و موتور، موضوعی است که 
شهرداری تهران آن را با همراهی دولت دنبال 
می کند و برهمین اساس، حاصل این همکاری 
مشترک منجر به رونمایی از اتوبوس  برقی ایرانی 
و تزریق موتور برقی به شهر شده است. همچنین 
شــهرداری تهران برای انتخاب تاکسی  برقی 
با چند شرکت خودروســازی ایرانی و خارجی 

مذاکراتی داشته است.
طی سالیان گذشته، در سطح بین المللی، صنعت 
 )EV(خودرو بر تولید خودروهــای الکتریکی
متمرکز شــده بود. در این راســتا، دولت ها و 
سیاســتگذاران، فرصت های زیست محیطی و 
ایجاد فرصت های شــغلی را پررنگ کردند و در 
بخش بــرق، خودروهای الکتریکــی به منظور 
حضور در سیستم شبکه برق رسانی برنامه ریزی 
و آماده سازی  می شوند؛ به عنوان مثال در سال 
2009مطابق بــا دســتورالعمل اتحادیه اروپا 
به منظور توســعه و بهره بــرداری از انرژی های 

تجدیدپذیر، هر کشــور عضو متعهد شده است 
تا سال 2020، 10درصد انرژی مورد نیاز بخش 
حمل ونقل )غیر از حمل ونقل هوایی و حمل ونقل 
دریایی( را از منابع انرژی تجدید پذیر تامین کند.

رها شدن برقی سازی  تهران در دوره اصلاحات
تاکنون برقی شدن حمل ونقل عمومی در شهر 
تهران محقق نشده و مدیریت شهری پایتخت 
در دوره ســابق، شــهر را در جهت برقی شدن 
عقب تر هم انداخت و مطابق قوانین بالادستی 
در این راســتا حرکت نکرد. با نگاه به کارنامه 
عملکرد شورای پنجمی ها متوجه خواهیم شد 
که گام های مؤثری در این خصوص برای شهر 

تهران برداشته نشده است.
ســال 1393، پیش از سپرده شــدن مدیریت 
شهری تهران به دســت اصلاح طلبان، اعضای 
شــورای چهارم شــهر تهران طرح جایگزینی 
موتورسیکلت های بنزینی با موتورسیکلت  های 
برقی را مطرح کردند و بــا تعیین مصوبه ای در 
این باره، اقدامات قابل توجهــی برای ترغیب 
دارندگان موتورسیکلت های بنزینی به استفاده 
از موتورســیکلت های برقی به انجام رساندند، 
اما این مصوبه از ســال93 تا کنون مســکوت 
مانده و در همین رابطه ناهید خداکرمی، عضو 
اصلاح طلب شورای شهر پنجم طی تذکری در 
16آبان ســال1396بیان کرده بود که برنامه 
جایگزین موتورســیکلت های برقــی به جای 

بنزینی اجرایی نشده و البته این پرسش را بیان 
کرده بود که چرا تا کنون در زمینه فوق اقدامی 

انجام نشده است؟
آنچه که امــروز در تهــران دنبال می شــود، 
جنب وجوش مدیریت شهری برای تحقق مصوبه 
یک دهه گذشته شورای  عالی ترافیک و شورای 
شهر تهران است و شهرداری برای توسعه ناوگان 
و وسایل نقلیه برقی در شهر، اهتمام جدی دارد.
شهرداری تهران برای تولید هزار دستگاه اتوبوس 
برقی 9 و 12 متری با شرکت مپنا و عماد خودرو 
قرارداد منعقد کرده و تا آخر سال از این تعداد، 
300 دستگاه اتوبوس برقی وارد ناوگان خواهد 
شد. در همین راســتا همزمان با هفته دولت، 
امکان شارژ خودروهای برقی در میدان و خیابان 
آزادی فراهم می شــود و در برخی دیگر از نقاط 

پایتخت این امکانات گسترش پیدا می کند.
بر همین اساس فاز اول تأمین زیرساخت تردد 
خودروهای برقی با احـــداث 7 ایستگاه شارژ 
الکتریکی در نقاط مختلف تهران شــروع شده 
و تا ســال آینده حداقل 5 هزار ایستگاه شارژ 
الکتریکی در خیابان هــای پایتخت راه اندازی 
خواهند شد. علاوه بر این به زودی 500 دستگاه 
اتوبوس برقی با سرمایه ای بالغ بر 7200 میلیارد 
تومان توســط گروه مپنا تولیــد و وارد ناوگان 
اتوبوسرانی شهری خواهد شــد تا بخش قابل 
توجهی از حمل ونقل عمومــی به  خودروهای 

غیرآلاینده تجهیز شود. 

به دنبال اتمام قریب الوقوع عملیات مونتاژ دستگاه حفار 
مکانیزه و آماده شدن نخســتین جبهه حفاری در کارگاه 
دریاچه شهدای خلیج  فارس، احداث تونل های فاز نخست 
پروژه خط 10متروی تهران به زودی وارد مرحله اجرایی 
می شــود. البته طبق روال معمول، پــس از مونتاژ کامل 
دســتگاه های این چنینی، یک تا 2 هفته تســت صحت 
عملکرد دستگاه انجام شــده و درصورت تأیید مسئولان 

فنی مربوطه، عملیات حفاری رسماً شروع خواهد شد.
به گزارش همشــهری، خط 10متروی تهــران به طول 
تقریبی 45کیلومتر، شامل 33ایستگاه بوده که از ایستگاه 

وردآورد )ایستگاه تبادلی با خط 5( در منتهی الیه غربی خود 
آغاز و تا فلکه سوم تهرانپارس )ایستگاه تبادلی با خط 4( در 
شرق پایتخت ادامه خواهد یافت. فاز نخست پروژه ساخت 
این خط به طول 20کیلومتر از منطقه سعادت آباد )میدان 
کتاب( تا وردآورد اجرا خواهد شــد. برای این منظور قرار 
است 3دستگاه TBM )دستگاه حفار مکانیزه( به خدمت 
گرفته شود که 2 دستگاه در خلاف جهت یکدیگر از کارگاه 
میدان دریاچه شهدای خلیج فارس و یک دستگاه از کارگاه 
جنت آباد )به سمت شرق( عملیات احداث تونل و مسیر فاز 
نخست خط 10را به انجام خواهند رساند؛ البته شفت ورود 
دستگاه حفار مکانیزه در کارگاه جنت آباد در مراحل اولیه 

حفاری قرار دارد.
پیش بینی می شود نخســتین دســتگاه حفار مکانیزه 
که یکصد متر طول و هــزار تــن وزن دارد، از نیمه دوم 

شــهریور ماه، عملیات حفاری تونل های اصلی در بخش 
غربی پروژه را آغاز کند. این دســتگاه در شرایط مناسب 
پشتیبانی و اجرایی یعنی زمانی که مصالح لازم )سیمان و 
آرماتور( به میزان کافی موجود بوده و به  دلیل نقص فنی 
یا موارد تعمیراتی متوقف نشــود، روزانه قادر به حفاری 
و ساخت 15متر تونل اســت. به تعبیر بهتر با راه اندازی 
3دستگاه حفار مکانیزه و تامین مصالح مورد نیاز، اگر اتفاق 
غیرمترقبه ای در کارکرد این دستگاه ها پیش نیاید، امکان 
احداث فاز نخست خط 10متروی تهران ظرف مدت 3سال 
وجود خواهد داشت و این امر باعث می شود سرعت پروژه از 

برنامه زمانبندی آن سبقت بگیرد.

برقی سازی ناوگان؛ اهتمام ویژه مدیریت شهری

یکی از برگ های برنده مدیریت شهری در هر دوره ای اجرای 
پروژه های ریز و درشت در پایتخت است؛ پروژه هایی که گاهی 
به باز شدن گره های ترافیکی و مناسب سازی  ارتباط دارد و 
گاهی از آن فراتر می رود و خودروهای خدماتی و عمرانی را 
نیز در بر می گیرد. فراموش نکنیم اجرای هر یک از این پروژه ها 
باید در برنامه توسعه دیده شــود و انجام هر کدام، یک گام 
روبه جلو برای اجرای دیگر پروژه های توســعه شهری است؛ 
حال اینکه وضعیت مدیریت شهری ششم در اجرای هر یک از 
این پروژه ها در چه جایگاهی قرار دارد، سؤالی است که بناست 

بدان بپردازیم.

موتور برقی 
ایرانی

رونمایی در اسفند ۱۴۰۱
تزریق ۷۰۰موتور برقی به شرکت ملی پست

مدت شارژ باتری: کمتر از ۳ساعت
امکان پیمایش: 8۰کیلومتر با هربار شارژ

قابلیت نصب یک باتری اضافه و تعویض آن 
سرعت موتور: 9۰کیلومتر بر ساعت

عمر باتری: قابلیت ۱۰۰۰ بار شارژ  شدن

وضعیت پروژه های من شهردارم مناطق 22گانه

تعداد کل
 ۱255 پروژه

خاتمه یافته
 ۳62 پروژه

در حال اجرا
 ۳9۳ پروژه

در حال انعقاد قرارداد
 5۰۰ پروژه

آغاز حفاری تونل خط 10مترو از نیمه دوم شهریور

آخرین وضعیت اجرایی پروژه های تملک دارایی سرمایه ای در سطح مناطق 22گانه
خاتمه یافتهدر حال انعقاد قراردادفعالتوسعه محلیتوسعه و ساختمستمرتعداد پروژهمنطقه

114139366680529
2109412840642421
3109392446751717
4110373241622424
5104381254582323
69437134450395
7703582757103
8104351851462533
987351240561813

10100362440384913
1180341036541610
12128413354544133
1312235978542444
14143381392436238
15126352764584028
16126351180506313
177736132845284
1810038134978121
197536162342294
2012840286056639
2189362330492614
2211541294545664

233781743210881214740383جمع کل

آتش، حریف ساختمان ایمن نشد
فیلم هایی از آتش سوزی یکی از مراکز تجاری شــمال تهران در فضای مجازی منتشر شده است. فیلم نشان 
می دهد که حادثه بزرگی در ســاختمان پالادیوم رخ داده و رهگذران و کسانی که شاهد این اتفاق هستند از 
گسترش آتش و آسیب دیدن ساختمان ها و مردم هراس دارند. مدتی بعد از این اتفاق خبری منتشر شد که نشان 

می داد حریق مهار شده و کسی آسیب جسمی ندیده است.

اما اصل ماجرای آتش سوزی در پالادیوم چه بود؟
آتش سوزی پالادیوم که ممکن بود منجر به حادثه وسیعی شود با واکنش صحیح شهروندان و کمک رسانی بموقع 
آتش نشانی مهار شد. جلال ملکی، سخنگوی سازمان آتش نشانی در این باره به همشهری گفت: »اطلاع رسانی 
بموقع به سازمان آتش نشانی باعث شد که نیرو ها در کمترین زمان ممکن در محل حاضر شوند. از طرف دیگر 

وجود سیستم های اطفای حریق هم تأثیر خود را نشان داد.«
جلال ملکی افزود: »فایرباکس ها یا همان جعبه هایی که در طبقات مختلف نصب می شوند و با شلنگ موجود 
در آنها می توان آتش را خاموش کرد، در این ساختمان موجود بود و جریان آب هم به شکل صحیح در آنها برقرار 
بود. کپسول های خاموش کننده متعدد و متناسب با محیط هم در ساختمان قرار داشتند که مورد استفاده قرار 
گرفتند.« او تأکید کرد: »از طرف دیگر در این مجموعه آتش نشانان مقیم داشتند. )افرادی که دوره های آموزشی 
کوتاه را در سازمان آتش نشــانی گذرانده اند و در هنگام حادثه اقدامات اولیه را انجام می دهند.( شعله از طبقه 
منهای یک شروع شده بود. داکت موجود در رستوران آتش می گیرد و دود به سرعت به طبقات بالایی می رسد 

اما همزمان با رسیدن همکاران ما حریق مهار می شود و طبقه های بالایی از آتش سوزی در امان می مانند.«
ملکی گفت: »برخی از شهروندان در هنگام وقوع آتش سوزی با تأخیر به آتش نشانی اطلاع می دهند و در نتیجه 
زمانی می رسد که دیگر نمی توان حریق را مهار کرد اما اگر اطلاع رسانی بموقع انجام شود می توان جلوی خسارات 
بیشتر چه هنگام حریق و چه ریزش چاه را گرفت.« رعایت موارد ایمنی سبب شد پالادیوم از آتش جان سالم 
به در ببرد و 100نفر از شهروندان نیز به سلامت از این حادثه گذر کنند؛ امری که بارها از سوی مدیریت شهری 
عنوان می شود و مالکان به مباحث آتش نشانی توجهی نمی کنند. شاید اگر خیلی از ساختمان ها این موارد را 
رعایت می کردند امروزه دیگر با مخروبه های آتش گرفته مواجه نبودیم. جالب است بدانید ساختمان پالادیوم 
در گذشته نیز به اخبار راه پیدا کرده بود و تخلفات ساختمانی این بنا که شامل ایجاد یک پل هوایی و حفر تونل 

زیرزمینی بین دو بخش آن بود با حضور مأموران شهرداری در اسفند1400 تخریب شده بود.
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دو هفته مانده به اربعین، »اجتماع 

اربعین
اربعینی ها« در میدان آزادی تهران 
برگزار شد. این برنامه که مقدمات 
آن از مراسم محرم شهر در همین میدان آغاز شده 
بود، به همت شهرداری تهران و کمک دیگر ارگان ها 
به بزرگ ترین گردهمایی دلــدادگان راهپیمایی 
بزرگ اربعین تبدیل شد. مراسم محرم شهر که با 
ســازه بزرگ آن یعنی کشــتی ســفینه النجاه و 
برنامه های گوناگون آن شــناخته می شود برای 
16شب، میزبان شهروندان بود و در این مدت تعداد 
زیادی از تهرانی ها همزمان با غروب خورشید به این 

میدان مراجعه می کردند.
مدیرکل فرهنگی شهرداری تهران درباره تفاوت 
مراسم امسال با برنامه های مشابه 2 سال گذشته 
می گوید: در ســال های گذشــته، مراسم بدرقه 
زائران اربعین بیشــتر درباره خادمانی بود که به 
راهپیمایی اعزام می شــدند تا در آنجــا به زائران 
پیاده، خدمت رسانی کنند، اما امسال عنوان برنامه، 
»اجتماع اربعینی ها«ســت؛ یعنی تمام کســانی 
که دلداده مراسم اربعین هستند، چه کسانی که 
به این ســفر می روند و چه حتــی جاماندگان که 
توفیق حضور در پیاده روی را ندارند. با این مراسم و 
اجتماعی که طراحی شده است، فضای شهر برای 

سفر های زیارتی اربعین آماده می شود.

مصطفی زیبایی نژاد درباره حضور نسل های جوان 
در این برنامه می گویــد:  رویکرد اصلی برنامه هم 
حضور نوجوانان و دانش آموزان اســت؛ همچنان 
که رویکــرد برنامه های شــهرداری در محرم هم 
به همین صورت بود. در دهــه محرم با حمایت و 
پشتیبانی از هیئت های دانش آموزی و اکنون نیز با 
اجرای ویژه برنامه هایی برای نوجوان ها این رویکرد 
تداوم یافته است. برای دعوت از نوجوان ها، هم با 
آموزش و پرورش و هم هیئت ها ارتباط داشــتیم. 
از طریق رسانه ها هم با فراخوان هایی منتشر شد 
که در فضای مجازی و تلویزیون بازتاب داشــت و 
از نوجوان ها دعوت کردیم کــه با خانواده خود در 

اجتماع اربعینی ها شرکت کنند.

اجتماع دلدادگان و اعزام خادمان 
در ســال های قبل مدتی مانده به اربعین، بدرقه 
زائران در شهر انجام می شــد. مدیرکل فرهنگی 
شهرداری تهران با اشــاره به طرح های سال های 
گذشــته می افزاید: 2 ســال پیش و در سال اول 
دوران مدیریت فعلی شهرداری تهران، آیین بدرقه 
خادمان شــهرداری در حرم حضرت عبدالعظیم 
حسنی)ع( برگزار شد، پارسال نیز این مراسم در 
مصلی برگزار شد و در آن، هم مردم و هم خادمان 
دستگاه های مختلف حضور پیدا کردند و با مشارکت 

مدیران دستگاه های مختلف و حضور رئیس ستاد 
اربعین، مراســم اعزام خادمان به  صورت نمادین 
اجرا شــد. امســال به این دلیل که مردمی سازی  
برنامه های اربعین به  صورت بخشــی از طرح های 
شهرداری قرار گرفته است، ما هم از موکب داران 
و تمام کسانی که به  نحوی به زائران خدمت رسانی 
می کنند دعوت کردیم. امسال جنبه مردمی بودن 
مراسم بیشتر از دستگاه ها و ارگان هاست. مراسم 
به دلدادگان اباعبدالله)ع( تعلق دارد و دستگاه ها 
هم به اجــرای آن کمک می کننــد. زیبایی نژاد با 
اشاره به همکاری بخش های مختلف شهرداری در 
برگزاری مراسم ویژه ماه های محرم و صفر تأکید 
می کند:  مراســم بدرقه اربعین به نوعی اختتامیه 
مراسم محرم شــهر در میدان آزادی است. در این 
مراسم از ســاعت 6 تا 11هر شب 50،40هزار نفر 
شرکت داشــتند و در ایام خاص مانند جمعه ها از 
70هزار نفر هم جمعیت بیشــتر می شد. به دلیل 
اینکه میدان آزادی در منطقه 9قرار دارد، مدیریت 
این منطقه بخش مهمی از امور را انجام می دهد و 
منطقه 7 هم به عنوان معین مشخص شده است. 
همچنین دیگــر مناطق کار پشــتیبانی را انجام 
می دهند. شرکت مترو نیز هماهنگی های لازم را 
برای انتقال شهروندان انجام می دهد؛ اتوبوسرانی 
نیز سرویس هایی برای این کار اختصاص داده است.

بدرقه اربعینی ها
هزاران نفر از زائران اربعین حسینی از میدان آزادی بدرقه شدند
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۳دستگاه TBM برای حفاری
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۳سال زمان تا احداث فاز نخست 

»الو...الو... سامانه 137...آقا اینجا آسفالت خیابان 
ناهموار و پستی و بلندی زیادی دارد ؛ پادرد گرفتیم 
از بس که روی این زمین کج و معوج راه رفتیم!« 
تعداد این پیام ها آنقدر زیاد شد که مدیریت شهری 
کارشناسان خود را روانه این محل کرد تا ببینند چه 
اتفاقی افتاده است و مردم چرا گلایه دارند. به  گفته 
احمد نیازی، از شهروندان ساکن در محل، وضعیت 
نامناسب آســفالت حریم راه آهن تهران-تبریز، 
محدوده خیابان شهید بایرامعلی حسین نژاد و محله 
باغ خزانه در حوزه استحفاظی منطقه17تهران، 
ریشــه در گذشــته دور دارد. زمانی که املاک و 
 خانه هــای بســیاری در حریــم خــط راه آهن 
تهران- تبریز قرار گرفته بودند، شهرداری وقت با 
توافق و تملک این املاک، هر کدامشان را تخریب 
و حریم خط راه آهــن را آزاد کرد، اما متأســفانه 
در آن دوره که بیش از 13ســال از آن می گذرد، 
پس از تخریــب آخرین خانه هــای قرارگرفته در 
حریم راه آهن، برای زیرسازی معبر، از نخاله های 
ساختمانی همان محل اســتفاده کردند و بعد با 

آسفالت، روی آن را پوشاندند.
محمدناصر حمیدی نیز در ادامه صحبت های نیازی 
می گوید: » با اجرای طرح تملک و تخریب خانه های 

قرار گرفته در حریم خط راه آهن تهران - تبریز، این 
محدوده آزاد شــد و همسطح سازی  و آسفالت آن 
نیز با همان شرایطی که پیش ترگفتیم - استفاده از 
نخاله های ساختمانی در زیرسازی معبر- انجام شد 
تا اینکه با اجرای طرح زیرزمینی شدن خط راه آهن 
تهران- تبریز، موقعیت تازه ای در محل به وجود آمد 
که نقطه طلایی آن ایجاد باغ راه حضرت فاطمه)س( 
و امکانات تفریحی، گردشگری و رفاهی در همان 
محوطه آزاد شــده، بود اما به مرور زمان دشواری 
عبور و مرور، رخ خودش را نشان داد.« این شهروند 
با بیان اینکه نشست زمین در سنوات قبل به  دلیل 
بارش بــرف و باران، تردد خودروهای ســنگین و 
ترک خوردگی ها باعث ناهمواری این معبر شــده 
بود، می افزاید: »وقتی کارشناسان شهرداری آمدند 
و به دقت بررسی کردند، متوجه شدند که کل طول 
این معبر با نخاله های ساختمانی زیر سازی  شده، 
حال آنکه این کار اصولی و فنی نبوده است! و زمین 
خوردن و وارد شدن صدمات بدنی به آنان در زمان 
عبور و مرور مشکل ایجادشده در این زمینه بود.« 

صرف 180تن آسفالت در 1700متر مربع زمین
محمود ترک، معــاون فنی و عمران شــهرداری 
منطقه17تهران در این باره می گوید: »با توجه به 
ثبت پیام های شــهروندی در سامانه137، تحقق 
خواســته بحق شــهروندان در اولویت کاری این 
معاونت قرار گرفت. کارشناســان اعلام کردند که 

آسفالت تکه و پاره و نشست سطح زمین، به  دلیل 
زیرسازی نامناسب و ناهمواری زیر آسفالت است. 
بنابراین عوامل اجرایی معاونت فنی و عمران طی 
چند روز، مســیر خیابان بایرامعلی حسین نژاد را 
بستند و با ماشین و ادوات راهسازی که در دست 
داشتند عمق زمین را به طول یک متر تخلیه و تمام 
خاک و نخاله هایی نامرغوب و نامناسب را که حاصل 
تخریب ساختمان های معارض بود، از این محدوده 
خارج کردند. پس از تخلیــه نخاله ها از زیر زمین، 
خاک مناسب و مرغوب را به شــکل لایه لایه و با 
ماشین آلات راهسازی در این محل تخلیه کردند 
و بعد از تراکم 100درصدی آسفالت، سطح آن را 
به طور دقیق و همسان انجام دادند و به دنبال آن نیز 
نهرکشی، جدول بندی، کانیوبندی و پیاده رو سازی  

انجام شده است.« 

نخاله های ساختماني؛ یک متر زیر زمین
زیرسازی مناسب و آسفالت حریم خط راه آهن تهران - تبریز پس از 13 سال، جان تازه ای به این محل داد

از شورای شهر چه خبر؟
اعضای شورای شهر تهران در چند روز گذشته، با رسانه های 
مختلف درباره موضوعــات متفاوتــی ازجمله آخرین 
وضعیت مرز چذابه و رفع مشــکل مالکیت تاکسی بانوان 

اظهارنظرهایی داشتند.

آخرین وضعیت اقدامات مدیریت شهری در مرز چذابه
علیرضا نادعلی، سخنگوی شورای 
شهر تهران: در مرز چذابه که جنوبی ترین 
مرز است، منطقه3 شهرداری تهران مستقر 
بوده و خدمات خوبی نیز به زائران اربعین 
حسینی)ع( ارائه می دهد. درحدود 700متر از پایانه مرزی بین 
ایران و عراق سایه بان مجهزی برای رفاه حال زائران ایجاد شده 
است که مجهز به کولر و مه پاش است؛ حدود 4 هزار متر زمین با 
همکاری استانداری خوزستان در اختیار شهرداری تهران قرار 
گرفته است؛ تمام نیروهای شــهرداری تهران که می خواهند 
خدمات رسانی کنند در این قسمت مســتقر شوند و به  تازگی 
دیوارکشی این زمین نیز صورت گرفته است. همچنین 150نفر 
نیرو جهت خدمات رسانی به زائران حسینی)ع( در مرز چذابه 

مستقر شده اند.

مشکل مالکیت خودروی بانوان تاکسیران رفع شد
سیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس 
کمیســیون حمل ونقل شورای شهر 
تهران: براســاس آخرین اطلاعاتی که از 
ســازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی 
دریافت کردیم، مشکلات تمام بانوان تاکسیران برای مالکیت 
خودروهای طرف قرارداد با شرکت ها، رفع شده است. مشکلاتی 
که بانوان تاکسیران با آن روبه رو بودند، این بود که سند خودرو به 
نام آنها نبود که برای رفع آن، یا ســند زده شد و یا خودروهای 
فرسوده آنها اسقاط شد و بانوان برای خرید خودروی جدید اقدام 
کردند. بعد از گزارشی که از ســازمان تاکسیرانی مبنی بر رفع 
مشکلات بانوان تاکسیران دریافت کردیم، هنوز هیچ شکایتی 
مبنی بر اینکه موردی از مشکلات حقوقی باقی مانده باشد، به ما 

است. اعلام نشده 
پایتخت در ماه های اخیر 3 آتش سوزی بزرگ را از سر گذراند که عدم رعایت موارد ایمنی و 

اطلاع ندادن بموقع به آتش نشانی، حجم حادثه ها را افزایش داد.

محل
زمان
دلیل حادثه
خسارات مالی
خسارات جانی

محل
زمان
دلیل حادثه
خسارات مالی
خسارات جانی

محل
زمان
دلیل حادثه
خسارات مالی
خسارات جانی

ساختمان ۱۵۳خیابان بهار
6اسفند ۱۴۰۱

انبار مواد قابل اشتعال در طبقات منفی/ تغییر کاربری غیرمجاز
تخریب کامل ساختمان
شهادت یک آتش نشان

بازار تهران)سید ولی(
۱8خرداد ۱۴۰۲

انبار چسب و حلال های شیمیایی/ دارای 8اخطار ایمنی 
تخریب چند بخش از بازار

یک مصدوم

بازار تهران )بازار آهنگران(
۲۴مرداد ماه ۱۴۰۲

اتصال برق به دلیل سیم کشی ناایمن
آتش سوزی ۳۰ باب مغازه

6مصدومیت

اتوبوس برقی 
ایرانی

رونمایی: در اسفند ۱۴۰۰
ظرفیت باتری: ۳5۰کیلو وات ساعت

امکان پیمایش:25۰کیلومتر با هر بار شارژ
میزان کاهش مصرف سوخت: ۴۰.۰۰۰ لیتر در سال

ورود 2۰۰دستگاه به خط تا پایان سال 1402

 تاکسی 
برقی

ورود ۱۰۰۰ تاکسی برقی به تهران: به زودی

ارائه تسهیلات ویژه به تاکسی های برقی

تبدیل خودروهای کی ام سی، جی سون، 
جک جی فور، آریزو و تارا به تاکسی برقی


